
ar trebui, cred eu, să capete şi valori interdisciplinare, an
trenînd muzica şi dansul modern, şi reprezentînd astfel un 
factor de «mobil izare» - n u-mi place cuvîntul, dar ăsta el  
- culturală pentru localitatea respectivă. Ceea ce trebuie să 
se înfeleagă chiar. şi la nivel economic. In alte părţi ale lumii 
s-a înfeles că, pentru ridicarea unei zone sau a unui oraş, 
cea mai bună modal itate e aceea de a crea un punct de interes 
cultural, care să-i atragă ulterior şi pe investitori. Deci, ne 
chinuim pentru aceste festivaluri şi pentru alte manifestări cul
turale, la care să participe cele mai importante spectacole ale 
momentul ui actual. 

- Foarte bine el vi •chlnulfl• pentru aceste man ifestari 
culturale, dar n-afi rlspuns Inel la Intrebarea mea privind 
posibilitatea subvenflonlrll unor turnee. Credeti el ele ar fi 
necesare sau nu 1 

- Sigur că ar fi foarte necesare. Numai bani s-aveml Am 
început să conving anumiti directori de teatre să facă schimburi 
de spectacole, să invite spectacole din alte părţi. Ele sînt ne
cesare şi oamenilor din acele oraşe, dar şi trupelor, care pot 
descoperi astfel u nde se situează valoric propriile lor spec
tacole şi care le e locul în mişcarea teatrală. Asta se numeşte 
emulafie şi ea e, b ineînţeles, necesară. Din păcate, nu ne ajung 
banii pentru a plăti transportul unor spectacole importante în 
alte oraşe decît cele care au deja teatru. C eea ce se cîştigă 
cu un spectacol e foarte pufin in raport cu ceea ce se pierde 
cu deplasarea. 

- Montarea pieselor romlneştl benefklazl de o sponsori
zare speciali! Funcfloneazl ea numai pentru teatrele de stat 
sau şi pentru cele particulare! 

- Pentru cele particulare nu mai poate să funcţioneze. Din  
moment ce nu mai avem voie să dăm bani la particulari, as
ta-i situafial Intr-un fel, e o tragedie. Sigur, sint teatre par
ticulare interesante şi teatre particu lare care-şi doresc o viafă 
de bulevard; nu pe acestea le-aş sponsoriza. Dar cele care 
îşi propun un program foarte important ar merita să fie spon
sorizata chiar de la buget. In cl ipa de faţă, nu se poate. In  
pregătire există o decizie a ministrului de a se  stabil i  contracte, 
de a se cuantifica deci re!afia dintre cel care dă subventia 
(Ministerul Cu lturii sau inspectoratul  pentru cultură j�defean) 
şi cel care o primeşte; atunci vom stabili, pe bază contractua
lă, şi  un număr obligatoriu de piese româneşti. 

- Acest •obligatoriu• nu vi nelinişteşte! 
- M-a neliniştit foarte mult timp şi trebuie să infelegefi 

de ce. Ca regizor, pufine lucruri mi se par mai s ini stre decît 
obl igaţia de a face ceva pe care n-am chef să-I fac. Pe de 
altă parte, cred că trebuie găsite, cu fiecare director în parte, 
in raport de forţe le teatrulu i  şi de necesităţi le lui,  modal ităţi le 
de a se monta pie se româneşti. In plus, dacă se va face ceva 
peste ceea ce vom stabili  contractual - contractual înseamnă 
că ambele părfi sint de acord, nu că cineva e mai obligat 
decît altcineva -, se vor căuta forme de plată pentru spec
tacolele care, măcar ca proiect, par nişte întreprinderi foarte 
interesante. 

- Cu riscul de a vi plictisi, revin la una dintre Intrebarile 
anterioare: nu e o nedreptate si poeti fi subvenflonatl mon
tarea unei piese romlneştl numai la un teatru de stat, nu 
ş• la unul particular, admlflnd el ş i  teatrul particular ar putea 
face un spectacol Importanti 

- E o nedreptate chiar faptul că, in actuala gîndire financia
ră, teatrul particular nu poate deveni teatru de stat, în timp 
ce teatrul de stat nu poate ieşi din zona subvenfiei, spre a 
deveni teatru particu lar. 

- Imi doream si aJungem alei cu discutia noastrl, pentru 
a ne referi la şansele teatrului romAnesc şi din acest pund 
de vedere, al structurlrll lui organizatorice. 

- Cred că sistemul structurării organizatorice pe contracte 
determinate e cel mai bun. Directorii vor trebui să-şi 
«asume» trupa şi să-i ofere - să ofere tuturor celor pe care 
şi i-au «asumat» - posibi l itatea de a j uca, în l imita contractelor 
pe care le vor stabi l i  cu fiecare in parte. Cred că va creşte, 
astfel, responsabil itatea tuturor in teatru. Ceea ce-mi doresc 
eu cu adevărat, poate după alegeri, este să se treacă la un 
sistem mult  mai  flexibil, in care să poată apărea trupe şi să 
fie finanfate nişte proiecte; in care tinerii să poată incerca 
oricît de multe proiecte, fără să fie «programati» de la centru, 
ca intenţii sau ca modal itate de injghebare a trupei. Asta tre
buie să depindă de ei, nu de noi.  Cam asta e ceea ce imi 

doresc. Un si stem normal de viafă teatrală. 
- SI Inteleg el slntefl, totuşi, un optimist, chiar In aceastl 

prlvlnfl a vlefll noastre teatrale! 
- Pentru lunile imediat următoare, da. Atit. Mai departe 

n-o să mai fiu eu, probabil, în această funcfie, deci o să 
transmit «optimism ul» celui care va veni după mine. Sint de 
15 ani regizor şi cred că prea mult timp petrecut în adminis
traţie m-ar îndepărta de teatru l care se face şi care trebuie 
făcut. Sînt primul interesat să mă intorc în teatru şi să-mi pre
gătesc, şi din acest punct de vedere, vi itorul, pe care afi dorit 
să-I discutăm in intrevederea noastră. 

Ce să vă mai spun? Speram să am timp să-mi fac şi spec
tacolele. Am văz ut că nu se poate. Trebuie să aleg între a 
fi funcţionar in Ministeru l Cu lturii şi a fi regizor. Sigur că 
e important să avem manageri culturali destoinici, dar . . .  

- Hiel mie nu mi se pare el sintem atft de bogati lndt 
si ne putem permite a ne dlspensa de regizori de valoarea 
lui Cristian Hadj kulea. 

- Dacă vom putea să creăm cît de cît o legislatie mai suplă, 
simt că mi-am făcut datoria. Mai departe, n oii  miniştri or să 
găsească noi directori . 

•••••••••••••• V I CTOR PARHON 

M I T ICĂ POPESCU : 

O real itate care neagă forta 
cu lturi i se neagă pe sine 

E tentant s ă  vorbeşti despre 
viitor - fie el chiar şi al tea
tru lu i  -, mai ales că pofi spu
ne tot ce-fi trece prin cap, 
cînd este atit de dificil şi  de 
incomod să vorbeşti despre 
prezent. 

Niciodată nu m-am lăsat 
ademenit in această capcană 
pentru că prea mult, în anii 
viefii mele, care coincid cu 
ultima j umătate de secol, re
fugiu 1 s-a aflat in trecutul în
depărtat sau în vi itor. Asta, 

de bună seamă, pentru a eluda problemele prezentului. Şi 
dacă tot s-a dezvoltat ştiinfa cea nouă, «futurologia»1 las plă
cerea aceasta celor care au inclinatii speciale pentru ea. 

Dacă viitorul teatru lui ar depinde exclusiv de s lujitorii 
lu i ,  afi putea fi l in iştiţi, vă garantez că ar fi minunat. Dar cum 
problema teatrului nu poate fi disociată de problemele fării ... 

Dacă admitem, şi sîntem obligati să o facem, că teatrul este 
oglindă a lumii, teatrul românesc nu poate fi decît og l inda 
real ităţi lor româneşti şi a realităţilor planetei .  O realitate strîm
bă, schimonosită de minciu nă,  de nedreptăţi ,  de neruşinare, 
de dispret se va og lindi in teatru aşa precum este. 

Teatru l nu poate fi altfel decit este fara şi decit este lu
mea. 

De pildă, dacă o fară duce spre periferia ei cu ltura, în
văjămîntul şi  sănătatea, va deveni, în foarte scurt timp, o fară 
de' infirmi, o fară sărăcită de bogăfii materiale ş i  spiritua
le, cu oameni devital izafi 1 deznădăjduifi. O real itate care 
neagă forta culturi i  se neagă pe sine. 

Nutresc însă speranta că vom reuşi să ne regăsim normalita
tea şi sînt convins că artişti i, care, în cea mai mare parte, sint 
mari conştiinţe, vor pune umărul la ridicarea pe verticală a 
fării noastre şi a poporului nostru. Dar asta nu o putem face 
decît împreună cu toate celelalte categorii sociale ale fă
rii .  

Solidaritatea in ideal este mai necesară ca oricînd. • 
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